
فتح اللـه زاده؛ 
دوره ای »جدید« با 
سلاح های »کهن«

علــی فتح اللــه زاده در چهارمیــن 
ر  د ش  ملــی ا یرعا مد مقطــع 
اســتقلال همان نشان داده است 
کــه در مقاطــع قبلــی بــود؛ مــردی 
بــا وعده هــای شــیرین، مجهــز بــه 
ســلاح های دلســوزی و پــرکاری 
صاحــب قــوه جــذب مخاطبــان 
ولــی بی بهره از القــای این نکته به 
مخاطبانــش که تمامی حرف های 

او بایــد جــدی انگاشــته شــود.
مهــم نیســت کــه فتح اللــه زاده 
مــدرک دکترایــی را کــه مدعــی 
داشــتن آن اســت، واقعــاً دارد یــا 
خیــر ولــی ایــن مســأله از کمــال 
اهمیت برخوردار اســت که او چه 
کارایی هــای تازه، کدام علوم نوین 
و کدامین روش های به روز شــده 
را بــرای اداره نهــاد حساســی دارد 
کــه بــاز به دســت وی ســپرده اند. 
اگــر او آمــده اســت کــه بــا همــان 
روش هــای قدیمــی اش و زبــان 
شــیرین و اســتعدادش در ربودن 
دل مخاطبــان فقــط کارهــا را بــه 
طــور مقطعــی راه بینــدازد و روز 
بــه روز جلــو بــرود و طــرح کارآمــد 
درازمدتــی نــدارد، اینهــا بــرای 
دوره جدیــد زمامــداری او کفایــت 
نمی کنند. وی می گوید هیچ پولی 
در بســاط باشــگاه نیســت و بایــد 
در بــه  در بگــردد تــا پــول هنگفتی 
را بیابــد کــه بایــد در کوتاه تریــن 
زمــان ممکــن بــه خیل طلبــکاران 
خارجــی »آبی هــا« بــه ســرکردگی 
آنــدره آ اســتراماچونی ایتالیایــی 
بپــردازد و از ایــن طریــق فیفــا را 
از اعمــال مجازات هــای تــازه و 
ســنگین تر بــرای اســتقلال بــاز 
دارد ولــی حرف هــای دیگــرش 
نشــان می دهــد کــه او حتــی از 
شــرایط یکی دو ماه بعد استقلال 
ی  ح هــا طر و  ســت  ا بی خبــر 
مشــخص و مؤثــری برای ترســیم 
آن نــدارد. مشکل ســاز اصلــی 
بــرای ســرخابی ها در ســالیان 
معاصــر بــه واقــع ســران ورزش 
بوده انــد که هرگز اجــازه نداده اند 
تکلیف آنها به طور قطعی و نهایی 
روشــن شــود و به شــکلی کامل و 
واقعی خصوصی شوند و یا دولتی 
باقــی بماننــد. بنابرایــن اگــر رونــد 
فعلی خصوصی ســازی باشــگاه را 
هــم روال ناکارآمــدی بینگاریــم و 
حداقل توقــع از مدیران منصوب 
شــده توســط ســران ورزش بــرای 
گرداندن دو باشــگاه ترســیم خط  
مشــی های درازمدت، بــه روز آمد 
و مبتنــی  بــر سیاســتگذاری های 
مؤثر اقتصادی اســت، با پول جور 
کردن هــای روزانــه و مــن بمیــرم 
تــو بمیــری کــه از روش هــای کهن 
و کــم اثــر شــده اســت، می تــوان 
امورات استقلال را در قرن تازه ای 
کــه فقــط دو ســال از شــروع آن 
می گــذرد اداره کــرد. متأســفانه 
فتح اللــه زاده بــاز هــم بــا رویکــرد 
به همین روش ها و از این دســت 
گرفتــن و بــا آن دادن بــه صحنــه 
اداره باشــگاه استقلال بازگشت و 
بنابرایــن اگر هم هر روز گوشــه ای 
از کار را بگیــرد و قســمتی کوچــک 
ســتقلال  ا ی  زهــا نیا ه  نبــو ا ز  ا
را تأمیــن کنــد. در درازمــدت 
هیــچ بهــره ای بــه ایــن باشــگاه 
نخواهــد رســاند. حاجــی فتح اللــه 
می توانــد بــا حرف هــای ســرگرم  
کننــده اش دربــاره جــذب لیونــل 
مســی هــواداران را هیجــان زده 
کنــد و شــنونده های عــادی را بــه 
خنــده وادارد اما حاصل نهایی این 
روش هــا در عصــری کــه اســتقلال 
هــم مثــل پرســپولیس همچنــان 
دولتــی اســت )و نــه خصوصــی( بر 
جای ماندن باشگاهی است که در 
زمــان جدایــی مجــدد فتح الله زاده 
بــاز بــه زمیــن و زمــان بدهــکار 
خواهــد بــود. این بــار ضمانتی هم 
در کار نخواهــد بــود کــه بهانه هــای 
همیشــگی فتح اللــه زاده بــرای این 
بدهکاری هــا موجــه جلــوه کنــد و 
این حرف پذیرفته شــود که »شــما 
هم مثل من جام پشــت جام برای 
باشــگاه فتــح کنیــد ولــی انبوهی از 

بدهی هــا را بــه جــا بگذاریــد.«
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مهدی تاج

مسئول انتخاب جانشین کیا

تیــم امیــد ســرمربی نــدارد. مهدی مهــدوی کیا هــم دیگر تمایلی بــه ادامه 
همــکاری بــا فدراســیون نشــان نــداده و از زمانــی که تاج به ریاســت فوتبال 
کشــورمان رســید، مشــخص بود که کیا دوســت ندارد ســرمربی تیم امید 
باقــی بمانــد. قرار اســت انتخاب ســرمربی جدیــد با تصویب هیأت رئیســه 
باشــد ولــی در ایــن مــورد مهــدی تــاج حــرف آخــر را خواهــد زد و مســئولیت 

انتخــاب جانشــین مهــدوی کیا با رئیس فدراســیون اســت.

فیروز کریمی

درخواست باورنکردنی

 فیروز کریمی سرمربی تیم صنعت نفت آبادان در تازه ترین مصاحبه خود، 
بار دیگر وزن طنز در فوتبال ایران را سنگین کرد و جملاتی تاریخی به زبان 
آورد. او گفــت: »از فدراســیون می خواهــم که اجازه دهد مقابل اســتقلال و 
گل گهــر 13 نفــره بــازی کنیم چون زورمان به این دو تیم نمی رســد و باید 13 
نفــره بــه میــدان برویــم!« او همچنین ایــن را هم گفت: »ما مشــکل کمبود 

بازیکن داریم و بدنســازی خوبی در پیش فصل نداشــته ایم.«

جواد نکونام

رکوردی جاودانه در فوتبال

حســین فرکــی در فوتبــال ایــران صاحب رکورد اســت؛ او تنها چهــره فوتبال 
مــا محســوب می شــود کــه به عنوان مربــی و بازیکــن، جام جهانــی را تجربه 
کــرده اســت. او در جــام 1۹۷۸ آرژانتین بازیکن بود و در جام 2006 دســتیار 
برانکــو بــود. حالا جواد نکونام احتمالاً دســتیار کارلوس کی روش می شــود 
و بــه جــام جهانــی قطــر مــی رود تا بعد از حضــور در جام های جهانــی 2006 و 
2014 به عنــوان بازیکــن، حــالا در لبــاس مربیگری راهی جام جهانی شــود.

فوتبال ایران زیر  ذره بین
مدیریت فوتبال 

هــادی رضایــی ســرمربی تیــم ملــی والیبــال نشســته، تیمــش را بــرای قهرمانــی جهــان بوســنی آمــاده کــرد. آن هم در شــرایطی ســخت تر از قبل. تیــم او که همیشــه حــرف اول را در دنیا زده، این بــار هم برای تکــرار قهرمانی 
بــرای تصاحــب ســهمیه پارالمپیــک 2024 پاریــس فــردا راهــی بوســنی می شــود. به شــرط اینکه ســفارت بوســنی در ترکیه ویزای تیــم را امروز یــا نهایتاً فردا صــادر کند.

مشکل ویزا حل شد؟
من نمی دانــــم ویزا از کجا آمده، هنوز 
ویزایی دســــت ما نرســــیده اســــت و 
بــــه مــــا گفته انــــد شــــنبه یا دوشــــنبه 

ویــــزا را می دهنــــد، قرار بــــود تا آخر 
وقت دیــــروز بدهنــــد. البتــــه ویزا 
را می دهنــــد، چــــرا کــــه پروتــــکل 
ســــازمان جهانی اســــت کــــه ویزا 
بدهنــــد. نباید به خاطر یکســــری 

مســــائلی کــــه پیش آمــــده هیجان 
داد. چــــرا که قهرمانی جهان اســــت 
و ویــــزا را می دهنــــد. ایــــن قضیــــه به 
جــــز اینکه بــــه بازیکنان و هــــواداران 
والیبال نشســــته اســــترس داد، چیز 
دیگری نداشــــت. تیم کارش را انجام 
می دهد و ان شــــاءالله به مســــابقات 

برود.
بوسنی همیشه با ما کل کل 

داشته، نظر شما چیست؟
تیمــــی کــــه می خواهــــد قهرمــــان 

شــــود، فرقی نمی کند یــــا اولین 
بازی بــــه آن تیم می خورد یا در 
مراحــــل بعدی. اگــــر بخواهیم 
به فکر این مســــائل باشــــیم 
عقــــب می افتیــــم. مــــا بایــــد 
بــــه فکــــر تقویــــت و رفــــع 
ضعف های خودمان باشــــیم 
و حریــــف را آنالیــــز کنیم. اگر 

قرار باشــــد بعد از 40-30 ســــال کار با 
ایــــن کل کل ها جا بزنیــــم که هیچی. 
سرمربی بوسنی تازه کار است، کاش 

مربــــی ســــابق ایــــن تیم بــــود، حضور 
او خطرناک تــــر بــــود تا مربــــی جدید. 
تیمــــی کــــه قهرمانــــی را می خواهــــد 

باید همــــه حریفانش را ببــــرد، فرقی 
نمی کنــــد چه موقــــع با آن تیــــم بازی 
کنــــد. رجز خوانی هم طبیعی اســــت، 
خیلی مهم نیســــت. مــــا کار خودمان 
را انجــــام می دهیم. بــــه این حرف ها 
جــــام و مــــدال نمی دهنــــد، بــــه بازی 

مــــدال می دهند.
با لغو تورنمنت تهران، برنامه 

تیم به هم ریخت، نه؟
دقیقاً . مربــــی برای تیمش 
برنامــــه دارد، مثــــلاً مــــن 
بــــرای آمادگــــی تیمــــم در 
پارالمپیــــک، می دانــــم 20 ماه 

فرصــــت داریــــم و ایــــن مدت چه 
کارهایــــی را بایــــد انجــــام دهــــم مثل 
حجــــم آمادگــــی جســــمانی بچه هــــا، 
ســــفرها و تمرینــــات مختلــــف. ایــــن 
قضیــــه از نظر علمی اســــت اما جایی 
در ایران ندارد. یعنــــی در ایران وقتی 
تورنمنت لغو شــــد، گفتیــــم فلان روز 
اردو، گفتنــــد نمی شــــود دو روز دیرتر 
اردو شروع شــــود؟ من تمرینات تیم 
را طبــــق ســــاعت بازی در مســــابقات 
طراحــــی می کنــــم، مثلاً یــــک تمرین 
10صبــــح و یــــک جلســــه تمریــــن 4 
بعدازظهــــر، می گوینــــد نمی شــــود 
همــــه تمرین تیــــم 10 صبح باشــــد؟ 
این مســــائل در ایران اجرا نمی شود.

این مسائل دردسر ساز شده؟
نــــه، ما آن قدر به بحــــران خوردیم که 
مدیــــر بحران شــــده ایم. در بازی های 
تدارکاتــــی هــــم مســــائل ناخواســــته 
بــــه وجــــود می آیــــد. بــــا آمــــدن تیــــم 
قزاقســــتان، آلمان، برزیــــل. هرچند 
برزیــــل همــــان اول انصــــراف داد. 
حــــالا فکــــر کنید ما می خواســــتیم 
میزبــــان قهرمانــــی جهــــان 
باشــــیم چــــه اتفاقــــی 
می افتــــاد؟ همیشــــه 
نــــی  بحرا یط  شــــرا
ر  د شــــیه  حا و 
کشــــور ما هســــت، 
فکــــر می کنــــم یــــک 
یــــد  با ر  شــــکا ز ر و
آمادگــــی لازم بــــرای 
شــــرایط مختلــــف را 
داشــــته باشــــد. مثــــل 
هوای بهاری اســــت که 
هم باید بارونی داشــــته 
باشــــی و هــــم لبــــاس 
آســــتین کوتاه برای آفتاب. 
مــــا کار خودمــــان را انجــــام 
می دهیــــم. درســــت اســــت 
کــــه مشکل ســــاز اســــت، من 
ضعف های تیمم را      در4  بازی 
تدارکاتی خوب راحت تر تشــــخیص 
می دهــــم. چــــرا کــــه بــــازی تدارکاتی 
برای شــــناخت بهتر معایــــب و ارنج 
تیمــــم اســــت. تیــــم ملــــی والیبال 
نشســــته بعد از پارالمپیــــک توکیو 
یــــک بــــازی تدارکاتــــی یــــا ســــفر 
تدارکاتی نداشــــته است. متأسفانه 
توقــــع از تیــــم زیــــاد اســــت. یعنــــی 
اگــــر مــــا در قهرمانــــی جهــــان دوم 
شــــویم همــــه می گوینــــد باختــــه 
و نقــــد می شــــود. امــــا تیم هایــــی 

در مســــابقات 20 یــــا 21 می شــــوند 
و هیــــچ اشــــکالی هــــم نــــدارد و فقط 
صرفاً حضــــور دارند. البتــــه ما عادت 

کرده ایــــم و نمی دانیم چــــه کار کنیم. 
ولی والیبال نشســــته که 35 ســــالی 
اســــت رنکینگ یک دنیا را دارد، باید 
برنامــــه و اسپانســــر بهتــــری داشــــته 
باشــــد. اینکــــه مــــن داد بزنــــم تهران 
ســــوپر لیگ ندارد، پول های ورزش ما 

هزینــــه چــــه چیــــزی می شــــود؟
پول باشــــگاه های خصولتــــی، دولتی 
مــــا صــــرف چــــه می شــــود؟ فقــــط 
فوتبــــال؟ 5 درصد را خرج رشــــته ای 
کنند کــــه رنکینگ یک دنیــــا را دارد. 
ایــــن مســــأله فقــــط مختــــص دولتی 
و خصوصــــی نیســــت، بلکه شــــامل 
همــــه اســــت. حالا هــــم مــــا برویم و 
برگردیــــم مســــئولان را بعــــد از یــــک 
ســــال می بینیم و عکس یــــادگاری با 
آنهــــا می گیریــــم و دوبــــاره مــــی رود تا 
بازی هــــای پاراآســــیایی و پارالمپیک 

. ی بعد
چرا تیم 11 نفره تمرین می کند؟

میثــــم علیپــــور کمــــرش در بــــازی 
تدارکاتــــی جمعه مقابــــل تیم جوانان 
صدمــــه دیــــد که همــــراه دکتــــر تیم 
بــــرای فیزیوتراپــــی بــــه بیمارســــتان 
عرفان رفته است. البته مصدومیت 
خاصی نیســــت، آسیب دیدگی جزئی 
از والیبال اســــت. تیم ما تا جمعه 13 
نفــــره تمریــــن کرد و وقتی مشــــخص 
شــــد ویزاهــــا نهایــــت تــــا دوشــــنبه 
می آیــــد، یــــک نفــــر خــــط خــــورد تــــا 
تیــــم 12 نفــــره تمرین کنــــد و یک نفر 
هم برای پیشــــگیری به بیمارســــتان 

رفته اســــت.
بازی های دور مقدماتی قهرمانی 
جهان برای تیم شما حکم بازی 
تدارکاتی را دارد. درست است؟

دیروز مربــــی امریکا، مصــــر و آلمان 
تقاضــــای بــــازی تدارکاتــــی را دادنــــد 
کــــه همــــان روز اول بــــا امریــــکا بازی 
می کنیــــم. مــــا مربیــــان بــــه خاطــــر 
ارتباطاتــــی کــــه داریم قبل از شــــروع 
دور مقدماتــــی دو بــــازی تدارکاتــــی 
بــــا امریــــکا و آلمــــان داریــــم و شــــاید 
ســــه بــــازی و بازیکنــــان را تقســــیم 
می کنیــــم که فشــــار بــــه آنهــــا نیاید. 
اصــــولاً در جهانــــی بــــرای تیــــم ما که 
رنکینــــگ یــــک جهانــــی را دارد، دور 
مقدماتــــی کمــــی ســــاده تر اســــت، 
امــــا بــــاز هــــم مهم اســــت کــــه وقتی 

صدرنشــــین باشــــی در دور ضربدری 
بــــه چهــــارم گــــروه می خــــوری و راه 
راحت تری داری. امــــا من پیش بینی 
می کنــــم ایــــران در نیمه نهایی حریف 
برزیل شــــود و بوســــنی هــــم به مصر 
بخــــورد و فینالیســــت شــــود. البته به 
شــــرطی کــــه اتفــــاق خاصــــی نیفتد. 
ایــــن اتفــــاق روتیــــن اســــت. امــــا 
در نبــــود روســــیه کــــه همیشــــه 
معــــادلات را به هم می زد، جنگ 
5 تیــــم برای نیمه نهایــــی بود، اما 
حــــالا چهــــار تیــــم برتر هســــتند. 
قزاقســــتان دو ماه قبــــل برزیل را 
زده، نمی دانــــم برزیــــل خــــوب کار 
نکــــرده یا قزاق بهتر کار کرده اســــت. 
بــــه هــــر حــــال دور مقدماتــــی راحت 
اســــت و مرحله یک هشــــتم راحت تر 
اســــت و بازی هــــای نیمه نهایــــی و 

فینــــال ســــخت تر.
از حالا باید امیدوار باشیم 

سهمیه پارالمپیک پاریس در 
جیب تیم ماست؟

ایــــن همــــان چیزی اســــت که فشــــار 
زیــــادی روی تیم مــــا مــــی آورد. ما دو 
بار در قهرمانی جهان ســــوم شــــدیم، 
در حالی کــــه تیم اول را دور مقدماتی 
زده بودیم. اما در نیمه نهایی روز، روز 
بچه هــــا نبــــوده و باختند و بــــه فینال 
نرفتنــــد. در والیبــــال بعضــــی اوقات 
روز تیــــم هســــت و بعضــــی مواقــــع 
نــــه. ولــــی اگــــر در بوســــنی ســــهمیه 
نگیریــــم کارمان ســــخت می شــــود. 
چــــون دو ســــهمیه اســــت، هــــر چند 
ما بــــا قهرمانی آســــیا هــــم می توانیم 
ســــهمیه را بگیریم اما اگر در بوســــنی 
کار را تمام کنیــــم، می توانیم با خیال 
راحــــت روی تدارکات تیــــم کار کنیم.

بعد از مسابقات جهانی برای 
جوانگرایی برنامه دارید؟

مــــا باید مرحله به مرحلــــه جلو برویم 
و در دو آســــیایی آنهــــا را محک بزنیم 
تــــا بــــا تجربه تــــر شــــوند. بازی هــــای 
تــــی  آســــیایی همیشــــه تدارکا را پا
پارالمپیــــک شــــده و هیــــچ وقــــت، 
تدارکاتی درست نداشــــته ایم. بویژه 
بــــا هزینه های مختلــــف و گرانی زیاد. 
درد زیــــاد اســــت. اگــــر هرمــــی را در 
نظــــر بگیریــــم همــــه به آن ســــر هرم 
نــــگاه می کننــــد و بــــه میانــــه هــــرم و 
پایین تــــر نــــگاه نمی کننــــد کــــه چــــه 
اتفاقــــی می افتــــد، اگر به آن نرســــیم 
یک دفعــــه می ریزد کــــه جمع کردن 

هــــرم ســــخت می شــــود.
تیمــــی کــــه قهرمــــان پارالمپیــــک 
می شــــود بایــــد کار ســــخت را انجــــام 
دهــــد. کار ســــاده نیــــازی بــــه انجــــام 
نــــدارد. مــــن اعتقــــاد دارم صد درصد 
تیــــم ملــــی والیبــــال نشســــته بایــــد 
متحــــول شــــود. کار خیلــــی ســــختی 
اســــت. البته اول مسئولان باید جگر 
کار را داشــــته باشــــند و هزینــــه اش را 
بدهند و کادر فنی هم کارش را انجام 
می دهــــد. واقعــــاً این کار نشــــود یک 
دفعه هرم می ریــــزد و بعد نمی دانیم 
چطــــور بر ســــر خودمــــان بزنیــــم تا پا 

برجا شــــود.

گفت و گوی اختصاصی با سرمربی تیم ملی والیبال نشسته ایران

رضایی: کلی مشکل داریم، مسئولان 
می آیند فقط با ما عکس یادگاری می گیرند

پول باشگاه های 
خصولتی، دولتی ما 
صرف چه می شود؟ 
فقط فوتبال؟ 5 
درصد را خرج رشته ای 
کنند که رنکینگ 
یک دنیا را دارد. این 
مسأله فقط مختص 
دولتی و خصوصی 
نیست، بلکه شامل 
همه است. حالا هم 
ما برویم و برگردیم 
مسئولان را بعد از 
یک سال می بینیم 
و عکس یادگاری 
با آنها می گیریم 
و دوباره می رود تا 
بازی های پاراآسیایی 
و پارالمپیک بعدی
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